

# INTERNATIONAL ACADEMY OF THE HISTORY OF SCIENCE

Council meeting of April 22, 2024

## **Minutes**

To be submitted to the Winter Council for approval

Venue: ENS, 29 rue d'Ulm, 75005 PARIS

Time: 2pm.

Present: Sonja Brentjes, president (zoom); Liba Taub, first vice-president (zoom); Michela Malpangotto, third vice-president (zoom); Efthymios Nicolaidis, perpetual secretary; Jan Vandersmissen, treasurer; Chantal Grell, archivist; Ken Saito, webmaster (zoom); Alan Shapiro (zoom) and Serguey Demidov, former presidents; Robert Halleux, honorary perpetual secretary.

Apologies: Antoni Malet, second vice-president.

Absent: Eberhard Knobloch, William Shea, former presidents. Eberhard Knobloch is excused from all meetings due to health issues

**Item 1** : Tribute to deceased members.

The Council pays tribute to deceased members.

**Item 2**: Approval of the agenda.

Sonja Brentjes asks that item 9 be given priority. Similarly, item 7 will be dealt with after item 3. These proposals are accepted unanimously.

**Item 9**: Decision on the legal value of zoom conversations.

A decision by the French government in 2024 stipulates that hybrid meetings are valid if this is explicitly stated. The Board therefore voted on two proposals:

- "Pending approval of the new bylaws, the Board provisionally accepts hybrid meetings as valid": the proposal is unanimously approved.
- "Pending approval of the new bylaws, the Board decides that meetings held entirely by zoom are advisory and non-decisional": the proposal is unanimously approved.

**Item 3**: Wording and approval of the minutes of the December 12, 2023 Board meeting.

3.1: Formulation: the Board is asked to choose between two formulations, the summary minutes and the statement of conclusions. For reasons of efficiency, the Council unanimously opts for the statement of conclusions, but when serious differences occur, they will be noted.

3.2: Approval of minutes: Sonja Brentjes requests two amendments.

Item 9. S. Brentjes remarked that M. Malpangotto is at best a de facto the link.

Item 15: add: "at the request of Robert Halleux, an honorable mention is awarded to Madame Antonelli".

It was proposed by the members that item 17 be deleted from the minutes, and Robert Halleux agreed

After these modifications, the corrected minutes were unanimously approved.

Michela Malpangotto temporarily leaves the meeting. Alan Shapiro and Ken Saito leave the meeting.

**Item 7: Internal and external communication at the Academy**

The Academy currently has two vectors of communication: the Archives and the website. Michela Malpangotto and Ken Saito being absent, this item is postponed.

Sonja Brentjes reiterates her request to set up a working group on activities of the academy wished for by members and organized by them. Jan Vandersmissen considers this request premature and unjustified. The Council decides by 5 votes to 1 to postpone this item.

**Item 4: Academy participation in the Dunedin Congress and various patronages**

4.1: Dunedin. The Board unanimously approved Roy McLeod to give the Academy's plenary lecture in Dunedin. The secretariat will inform the organizers.

The Board unanimously grants the Academy's patronage to the symposia organized as part of this congress by our members Sven Dupré and Jed Buchwald, plus a symposium organized by CHOSTIS in cooperation with two Academy members and ISHEASMT>

The Board unanimously approved the co-organization with 6 other academies of an inter-academy symposium. It will be coordinated by our members Efthymios Nicolaidis and Sun Xiaochun and by the perpetual secretary of the Académie des sciences d'Outremer (Paris), Dominique Barjot.

4.2 : Patronages. Robert Halleux proposes that the necessary (but not sufficient) condition for the patronage of a symposium should be that at least two members of the Académie should be among the organizers. This proposal is unanimously approved

Sonja Brentjes informs the Board that a meeting will be held on September 20 in Princeton with the collaboration of the IAS and the DHST History of Mathematics Commission. She asked for the Academy's patronage. Patronage is unanimously granted.

Bernardino Fantini and Joël Coste, members of the Académie, will organize a colloquium on November 10 at the Sorbonne to mark the centenary of Mirko D. Grmek's birth. They have written to the perpetual secretary to request the Academy's patronage. It was unanimously granted.

**Item 5: Academy Centenary**

Michel Blay, Chairman of the Centenary Commission, sent a note on his program, which includes:

- A preparatory symposium in 2025 at the CAPHES on the history and organization of the Académie.

- An international conference in Paris in 2027, comprising two parts: a meeting with other academies and a colloquium on the theme "A century of science history".

- Complete digitization of the archives.

- An exhibition of documents at CAPHES.

The working group will comprise Chantal Grell, Michela Malpangotto and Nathalie Queyroux, and may be extended to include other researchers.

At the same time, Nathalie Queyroux and Marcos Camolezi are actively pursuing the oral archives program.

**Item 6: Reform commission procedures and timetable**

The following timetable is proposed to the Council:

- 1: The commissions prepare a preliminary draft for the 2024 Winter Council.
  - 2: The Winter Council discusses and if needed amends the drafts.
  - 3: The Council submits the draft to all members by correspondence.
  - 4: Members send their comments to the Academy's administrative address.
  - 5: On the basis of these comments, the Spring Council 2025 drafts the statutes, finalizes the statutes and all other new rules.
  - 6: The Council submits the statutes to lawyers specialized in association law.
  - 7: After any corrections, the final text is sent to voting members.
  - 8: These members vote by correspondence through a bailiff. As demanded by French Law, this procedure and its results will be confirmed in an online extraordinary assembly pending the new statutes.
  - 9 : The bailiff counts the results and communicates them to the Council.
  - 10: The articles of association come into force at the Dunedin at the end of the online extraordinary assembly pending the new statutes.
- The procedure and timetable are adopted by 5 votes to 1.

Liba Taub and Catherine Jami sent a written report on the progress of their group's work. Chantal Grell presented her report orally. Pending the Winter Council, she demands that all groups be able to work independently. At this stage, Chantal Grell emphasized, any partial communication is premature. The three commissions will meet in the autumn before the Winter Council.

Michela Malpangotto returns to the meeting.

**Item 8:** Academy file management and data protection.

S. Brentjes reported about her efforts to get legal advice from the MPG on data protection and informed the Council about court decisions in Germany on this matter and the European rules. She asked to have access to the addresses of all members so that she be able to communicate with them directly without the Board's approval. Two objections were raised: firstly, the French law on the protection of privacy and, secondly, the imperative need for the Board to speak with one voice. If a Council member wishes to send a message in his or her capacity as an officer, the message must be approved by the Board and sent on the administrative e-mail. Sonja Brentjes stated that, as she had already informed the Council members in the February online meeting, she has opened her presidential website to communicate with the members and to improve the Academy's visibility. Chantal Grell, Michela Malpangotto, Jan Vandersmissen, Efthymios Nicolaidis, Robert Halleux and Serguey Demidov put the President on notice to refrain from sending any message to members in her capacity as President without the o-approval of the Board.

**Item 10:** Date of Winter Council meeting.

The date is set for Monday November 4. It may be changed when Council members know their obligations for the next academic year (Final date, November 8).

# ACADÉMIE INTERNATIONALE D'HISTOIRE DES SCIENCES

Réunion du Conseil du 22 avril 2024

Procès-verbal

A soumettre au Conseil d'hiver pour approbation

Lieu de réunion : ENS, 29 rue d'Ulm, 75005 PARIS

Heure : 14 heures.

Présents : Sonja Brentjes, présidente (zoom) ; Liba Taub, première vice-présidente (zoom) ; Michela Malpangotto, troisième vice-présidente (zoom) ; Efthymios Nicolaidis, secrétaire perpétuel ; Jan Vandersmissen, trésorière ; Chantal Grell, archiviste ; Ken Saito, webmaster (zoom) ; Alan Shapiro (zoom) et Serguey Demidov, anciens présidents ; Robert Halleux, secrétaire perpétuel honoraire.

Excusés : Antoni Malet, deuxième vice-président.

Absents : Eberhard Knobloch, William Shea, anciens présidents. Eberhard Knobloch est excusé de toutes les réunions pour des raisons de santé.

**Point 1** : Hommage aux membres décédés.

Le Conseil rend hommage aux membres décédés.

**Point 2** : Approbation de l'ordre du jour.

Sonja Brentjes demande que le point 9 soit traité en priorité. De même, le point 7 sera traité après le point 3. Ces propositions sont acceptées à l'unanimité.

**Point 9** : Décision sur la valeur juridique des conversations zoom.

Une décision du gouvernement français en 2024 stipule que les réunions hybrides sont valables si cela est explicitement mentionné. Le Conseil d'administration a donc voté deux propositions :

- « Dans l'attente de l'approbation des nouveaux statuts, le Conseil accepte provisoirement les réunions hybrides comme valides » : la proposition est approuvée à l'unanimité.
- « Dans l'attente de l'approbation des nouveaux statuts, le conseil d'administration décide que les réunions tenues entièrement par zoom sont consultatives et non décisionnelles » : la proposition est approuvée à l'unanimité.

**Point 3** : Rédaction et approbation du procès-verbal du conseil d'administration du 12 décembre 2023.

3.1 : Formulation : il est demandé au Conseil de choisir entre deux formulations, le procès-verbal de synthèse et le relevé de conclusions. Pour des raisons d'efficacité, le Conseil opte à l'unanimité pour le relevé de conclusions, mais si des divergences sérieuses apparaissent, elles seront notées.

3.2 : Approbation du procès-verbal : Sonja Brentjes demande deux modifications.

Point 9. S. Brentjes fait remarquer que M. Malpangotto est au mieux un lien de facto.

Point 15 : ajouter : « à la demande de Robert Halleux, une mention honorable est attribuée à Madame Antonelli ».

Il est proposé par les membres de supprimer le point 17 du procès-verbal, ce que Robert Halleux accepte.

Après ces modifications, le procès-verbal corrigé est approuvé à l'unanimité.

Michela Malpangotto quitte temporairement la réunion. Alan Shapiro et Ken Saito quittent la réunion.

**Point 7 : Communication interne et externe de l'Académie**

L'Académie dispose actuellement de deux vecteurs de communication : les Archives et le site web. Michela Malpangotto et Ken Saito étant absents, ce point est reporté.

Sonja Brentjes reiterates her request to set up a working group on activities of the academy wished for by members and organized by them. Jan Vandersmissen considers this request premature and unjustified. The Council decides by 5 votes to 1 to postpone this item.

**Point 4 : Participation de l'Académie au Congrès de Dunedin et mécénats divers**

4.1 : Dunedin. Le Conseil a approuvé à l'unanimité que Roy McLeod donne la conférence plénière de l'Académie à Dunedin. Le secrétariat informera les organisateurs.

Le Bureau accorde à l'unanimité le patronage de l'Académie aux symposiums organisés dans le cadre de ce congrès par nos membres Sven Dupré et Jed Buchwald, ainsi qu'à un symposium organisé par CHOSTIS en coopération avec deux membres de l'Académie et l'ISHEASMT.

Le Conseil a approuvé à l'unanimité la co-organisation avec 6 autres académies d'un symposium inter-académique. Il sera coordonné par nos membres Efthymios Nicolaidis et Sun Xiaochun et par le secrétaire perpétuel de l'Académie des sciences d'Outremer (Paris), Dominique Barjot.

4.2 : Les mécénats. Robert Halleux propose que la condition nécessaire (mais non suffisante) pour le patronage d'un colloque soit qu'au moins deux membres de l'Académie figurent parmi les organisateurs. Cette proposition est approuvée à l'unanimité

Sonja Brentjes informe le Conseil qu'une réunion se tiendra le 20 septembre à Princeton avec la collaboration de l'IAS et de la Commission Histoire des Mathématiques du DHST. Elle demande le patronage de l'Académie. Le patronage est accordé à l'unanimité. Bernardino Fantini et Joël Coste, membres de l'Académie, organiseront un colloque le 10 novembre à la Sorbonne à l'occasion du centenaire de la naissance de Mirko D. Grmek. Ils ont écrit au secrétaire perpétuel pour solliciter le patronage de l'Académie. Celui-ci a été accordé à l'unanimité.

**Point 5 : Centenaire de l'Académie**

Michel Blay, Président de la Commission du Centenaire, a envoyé une note sur son programme qui comprend :

-Un colloque préparatoire en 2025 au CAPHES sur l'histoire et l'organisation de l'Académie.

-Une conférence internationale à Paris en 2027, comprenant deux volets : une rencontre avec d'autres académies et un colloque sur le thème « Un siècle d'histoire des sciences ».

-La numérisation complète des archives.

-Une exposition des documents au CAPHES.

Le groupe de travail sera composé de Chantal Grell, Michela Malpangotto et Nathalie Queyroux, et pourra être élargi à d'autres chercheurs.

Parallèlement, Nathalie Queyroux et Marcos Camolezi poursuivent activement le programme d'archives orales.

**Point 6** : Procédures et calendrier de la commission de réforme

Le calendrier suivant est proposé au Conseil :

- 1 : Les commissions préparent un avant-projet pour le Conseil d'hiver 2024.
- 2 : Le Conseil d'hiver discute et, le cas échéant, modifie les projets.
- 3 : Le Conseil soumet ce projet à tous les membres par correspondance.
- 4 : Les membres envoient leurs remarques à l'adresse administrative de l'Académie.
- 5 : Sur la base de ces remarques, le Conseil de printemps 2025 rédige les *statuts*.
- 6 : Le Conseil soumet ces statuts à des juristes spécialisés en droit des associations.
- 7 : Après corrections éventuelles, le texte définitif est envoyé aux membres électeurs.
- 8 : Ces membres votent par correspondance par le ministère d'un huissier de justice.
- 9 : L'huissier de justice dépouille les résultats et les communique au Conseil.
- 10 : Les statuts entrent en vigueur à l'assemblée générale de Dunedin.

La procédure et le calendrier sont adoptés par 5 voix pour et une contre.

Liba Taub et Catherine Jami ont envoyé un rapport écrit sur l'avancement des travaux de leur groupe. Chantal Grell a présenté son rapport oralement. Dans l'attente du Conseil d'hiver, elle demande que tous les groupes puissent travailler de manière autonome. A ce stade, a souligné Chantal Grell, toute communication partielle est prématurée. Les trois commissions se réuniront à l'automne avant le Conseil d'hiver.

Michela Malpangotto reprend la séance.

**Point 8** : Gestion des dossiers de l'Académie et protection des données.

S. Brentjes rend compte de ses efforts pour obtenir un avis juridique du MPG sur la protection des données et informe le Conseil des décisions de justice en Allemagne à ce sujet et des règles européennes. Elle a demandé à avoir accès aux adresses de tous les membres afin de pouvoir communiquer directement avec eux sans l'approbation du Conseil. Deux objections ont été soulevées : d'une part, la loi française sur la protection de la vie privée et, d'autre part, l'impérieuse nécessité pour le Conseil de parler d'une seule voix. Si un membre du Conseil souhaite envoyer un message en sa qualité de membre du bureau, le message doit être approuvé par le Bureau et envoyé sur l'e-mail administratif. Sonja Brentjes a déclaré que, comme elle en avait déjà informé les membres du Conseil lors de la réunion en ligne de février, elle a ouvert son site web présidentiel afin de communiquer avec les membres et d'améliorer la visibilité de l'Académie.

Chantal Grell, Michela Malpangotto, Jan Vandersmissen, Efthymios Nicolaidis, Robert Halleux et Serguey Demidov ont mis en demeure la Présidente de s'abstenir d'envoyer tout message aux membres en sa qualité de Présidente sans l'approbation du Bureau.

**Point 10** : Date de la réunion du Conseil d'hiver.

La date est fixée au lundi 4 novembre. Elle pourra être modifiée lorsque les membres du Conseil connaîtront leurs obligations pour la prochaine année académique (date finale, 8 novembre).